

ដំណោះស្រាយ យោង ?

ដំណោះស្រាយ យោង ?

ជា ជំនះបញ្ហា (défi) របស់ សាធារណរដ្ឋខ្មែរ



Lê Dú'c Tho et Henry Kissinger

សរសេរ ដោយ ឧប សៅ សង្ហា

គ្មានរក្សាសិទ្ធិ

ដំណោះស្រាយ យោធា ?

មាតិកា រឿង

សេចក្តីផ្តើម..... 3

ដំណោះស្រាយ តាម ផ្លូវយោធា ?..... 6

កម្លាំង កងទ័ព យៀកកុង និង យួនខាងជើង..... 13

យុទ្ធសាស្ត្រយោធា នៃ សាធារណរដ្ឋខ្មែរ 17

សង្គ្រាមចិត្តសាស្ត្រ និង មនោគមវិជ្ជា 20

គោលជំហរ របស់ សហរដ្ឋអាមេរិក 24

ដំណោះស្រាយ យោធា ?

សេចក្តីផ្តើម

រយៈពេល ២ ឆ្នាំ កន្លងមកហើយ ដែល ស្រុកខ្មែរ ប្រឈមមុខ នឹង ការវាយប្រហារ យ៉ាងសាហាវ ពីសំណាក់ កងទ័ព យួន កុម្មុយនិស្ត¹ គឺ រាប់ ពី ថ្ងៃ ទី ១៨ មីនា ឆ្នាំ ១៩៧០ មកដល់ថ្ងៃ ទី ៤ មិថុនា ឆ្នាំ ១៩៧២, ថ្ងៃ ដែល លោក លន់ នល់ ត្រូវបាន ប្រជា ពលរដ្ឋ ជ្រើសតាំងលោក ជា ប្រធានាធិបតី នៃ សាធារណរដ្ឋ ខ្មែរ តាម ការបោះឆ្នោត សកល ស្របនឹងច្បាប់ រដ្ឋធម្មនុញ្ញថ្មី, ហើយ របបនេះ ត្រូវបាន មហាសន្និបាត នៃ អ.ស.ប.² បោះ ឆ្នោត នៅថ្ងៃ ទី១២ តុលា ឆ្នាំ ១៩៧២ ទទួលស្គាល់ ជា ផ្លូវការ ថា ជា តំណាង នៃ ប្រជាពលរដ្ឋខ្មែរ ពិតប្រាកដ។ កងទ័ព យួន កុម្មុយនិស្ត ផ្តើម វាយ កងទ័ពជាតិខ្មែរ ពី ថ្ងៃទី ២៩ មីនា ឆ្នាំ ១៩៧០ ដោយគ្មាន ប្រកាស ទុកជាមុន នៅក្នុង ភូមិភាគ យោធា³ :

1 កងទ័ពនោះ មាន កងទ័ព យៀកកុង និង យួនខាងជើង គឺ យួន កុម្មុយនិស្ត។

2 អ.ស.ប. : អង្គការ សហ ប្រជាជាតិ។

3 លេខ១ : ការពារខេត្ត កំពង់ចាម, ព្រៃវែង, ស្វាយរៀង និង កណ្តាល។ មាន ទីបញ្ជាការសឹក នៅ ទីក្រុង កំពង់ចាម។

លេខ២ : ការពារខេត្ត កំពង់ស្ពឺ, កំពត, តាកែវ, កំពង់សោម និង កោះ កុង។ មាន ទីបញ្ជាការសឹក នៅ ទីក្រុង កំពង់ស្ពឺ។

លេខ៣ : ការពារខេត្ត បាត់ដំបង, កំពង់ឆ្នាំង និង ពោធិសាត់។ មាន ទី បញ្ជាការសឹក នៅ ទីក្រុង បាត់ដំបង។

លេខ៤ : ការពារខេត្ត សៀមរាប, កំពង់ធំ និង ព្រះវិហារ។ មាន ទី បញ្ជាការសឹក នៅ ទីក្រុង សៀមរាប។

លេខ៥ : ការពារខេត្ត ស្ទឹងត្រែង, និង រតនគិរី។ មាន ទីបញ្ជាការសឹក នៅ ទីក្រុង ស្ទឹងត្រែង។

ដំណោះស្រាយ យោង ?

នោះ រុលចូល មកក្នុង ស្រុកស្អាង ដែល មាន ចម្ងាយ ប្រមាណ តែ ៣០ គីឡូម៉ែត្រ ពី ទីក្រុងភ្នំពេញ ហើយ រៀបចំ វាយយក រាជ ធានី តែម្តង ដែល ជា គោលដៅ ចុងក្រោយ របស់គេ ដើម្បី ឱ្យ ត្រូវនឹង ពាក្យសន្យា របស់ លោក ជូ អេង ឡាយ (រដ្ឋមន្ត្រីទី១ ចិន) និង ជាំ វ៉ាន់ ដុង (រដ្ឋមន្ត្រីទី១ យួនខាងជើង), នៅពេល ជួប សម្តេច សិហានុ នៅ ទីក្រុងប៉េកាំង បន្ទាប់ពី សហសភា ជាតិខ្មែរ បានទម្លាក់ព្រះអង្គ ពីដំណែង ប្រមុខរដ្ឋ, ថា កងទ័ព យួនកុម្មុយនិស្ត នឹងវាយយកអំណាច មកថ្វាយព្រះអង្គ វិញ ក្នុង រយៈពេល តែមួយ សប្តាហ៍ ប៉ុណ្ណោះ។ ។ ដូច្នោះ សមរកម្ម (bataille) នៅ ស្រុកស្អាង⁵ ជា ការតស៊ូ ដាច់ខាត នៃ កងទ័ពជាតិ ខ្មែរ ដើម្បី ការពារ រាជធានី និង អាយុជីវិត នៃ របបថ្មី ផង។ ដើម្បី កុំឱ្យ សាច់រឿង (scénario) នេះ អាចនឹងកើតឡើងបាន, កង ទ័ពជាតិខ្មែរ បានលាតទ័ព វាយប្រឆាំងខ្មាំង ដោយ ប្រមូលផ្តុំ កងវរសេនាតូច, ៤ កងជីវពល (ចំនួន រហ័ពល ៣.៥០០ នាក់), កាំភ្លើងធំ ទំហំ ៧៥ មម ៤ ដើម បែបជំនាន់ សង្គ្រាមលោក លើកទី១, រថក្រោះ ចំណាស់ ៣ គ្រឿង ដែល ទ័ពបារាំង គេទុក ឱ្យ និង យន្តហោះ សំរាប់ សាលា ប្រភេទ <<CESNA>> ១គ្រឿង។ កង ទ័ពនោះ ដឹកនាំដោយ លោក ឧត្តមសេនីយ៍ត្រី ស៊ីស្តែន ហ្វែណង់ ដែល លើក ទៅច្បាំងនឹងខ្មាំង អស់រយៈពេល ៤ អហោរត្ត⁶។ វាយ

⁵ ស្រុកស្អាង មាន អាណិកជន យួន រស់នៅ ច្រើនណាស់ នៅសម័យ នោះ។

⁶ អហោរត្ត : ថ្ងៃយប់។

ដំណោះស្រាយ យោង ?

កាំង ចាំមើល លទ្ធភាព ផ្លូវចិត្ត នៃ កងទ័ពជាតិខ្មែរ និង គោលចំណង់មុត របស់ របប នយោបាយថ្មី មុននឹងជួយខ្មែរ។ ចំណែក ពួក ឧត្តមសេនីយ យួនខាងត្បូង គេ គ្មានជំនឿ សោះ នោះឡើយ រហូត មាន ឧត្តមសេនីយខ្លះ ដូច លោក ដូ កៅ ទ្រី ប្រាប់ អាមេរិកាំង ត្រង់ៗ ថា គួរឱ្យ កងទ័ព យួនខាងត្បូង ចូល កាន់កាប់ ស្រុកខ្មែរ ឱ្យបានមុន យួនខាងជើង ពុំនោះសោត ស្រុកខ្មែរ នឹងក្លាយ ជា មូលដ្ឋានសឹក កុម្មុយនិស្ត ដែល វា នឹង គំរាម ដល់ យៀកណាមខាងត្បូង។ ចរិយា អាមេរិកាំង ដែល លើកយកមក បង្ហាញ ខាងលើនេះ, ក៏នាំឱ្យ ពួកអ្នកដឹកនាំ សាធារណរដ្ឋខ្មែរ គិត ថា ខ្មែរ ត្រូវពឹងលើ កម្លាំងខ្លួនឯង ជា បឋម ព្រោះ សង្គ្រាមនេះ វា មាន ស្នាម នៅក្នុង ប្រវត្តិសាស្ត្រ ជាតិខ្មែរ គឺ មហិច្ឆិតា ទឹកដី របស់ យួន, ដូច្នោះ សង្គ្រាម ដែល កើតឡើងនោះ វា មិនមែន ជា ការចែងន្ស ទោះដៃ ព្រោះ ទឹក ដីខ្មែរ វា ជា សត្វចំណី (proie) នៅក្នុង ស្មារតី របស់ ពួកអ្នកដឹកនាំ យួន ជា និច្ច។ ប៉ុន្តែ សម្តេច សីហនុ ព្រះអង្គ មាន ការស្រមៃ ស្រមៃ ថា យួនកុម្មុយនិស្ត នឹងជួយ ព្រះអង្គ ដើម្បី យកអំណាច មកថ្វាយ ព្រះអង្គវិញ។ សេចក្តីភាន់ នៅក្នុង គំនិត ផ្តាច់មុខ នេះឯង ដែលជា វិនាសកម្ម របស់ ប្រជាជាតិខ្មែរ រហូត មកដល់ សព្វថ្ងៃ។ ចំណែក ពួកខ្មែរក្រហម វិញ មាន ជំនឿ ថា បក្ស កុម្មុយនិស្តចិន នឹងជួយខ្លួន ក្នុង ការធ្វើបដិវត្ត ផ្តាច់ប្តូរ (radical) ដោយ ភ្លេចគិត ថា នៅលើ ទឹកដីខ្មែរ កងទ័ព យួនកុម្មុយនិស្ត ជា ម្ចាស់ ដាច់មុខ ដោយ មាន ការសមគំនិត ពី សហភាព សូវ

ដំណោះស្រាយ យោង ?

វៀតណាម ទោះបី ចិនប្រជាមានិត កៀងករ សហរដ្ឋអាមេរិក ថា ខ្លួន ជា ម្ចាស់ នៃ ពួកខ្មែរក្រហម និង គំរាមផង ថា អាមេរិកាំង ជា អ្នក ទទួលខុសត្រូវ លើ កម្មវិបាក នៃ ការបើក សមរក្ខមិ ថ្មី នៅ ស្រុកខ្មែរ ព្រោះ ប្រជាជនចិន ៧០០ លាន នាក់ ច្បាស់ជា នៅពីក្រោយ ការតស៊ូ របស់ ប្រជាជនខ្មែរ។ តែ ការប្រកាសនោះ ចិន ភ្លេចគិតថា នៅ លើ សមរក្ខមិ ខ្មែរ និង លាវ គឺ យួន ជា ម្ចាស់ការ ដាច់មុខ។ តាម ការពិត ពួកខ្មែរក្រហម, គាំទ្រ ដោយ ចិន, អាចរស់បាន ដោយសារយួន ឱ្យរស់ មិនមែន ចិន នោះឡើយ។ ដូចយ៉ាង នៅឆ្នាំ ១៩៧៩ របប ខ្មែរក្រហម ត្រូវបាន កង ទ័ពយួន វាយកំទេចចោល ក្នុង រយៈពេល តែ ២ សប្តាហ៍ តែ ប៉ុណ្ណោះ។ តើ អាច សួរថា តើ នៅឯណាទៅ ប្រជាជនចិន ៧០០ លាននាក់ នៅពីក្រោយ កម្ពុជា ប្រជាធិបតេយ្យ ?

កង្វះ កង្វះ យ៉ាងណា ហើយ យួនខាងលើ

កងទ័ព យៀកកុង និង យួនខាងជើង បានមក បោះទ័ព នៅ ក្នុង ទឹកដីខ្មែរ ដោយមាន ការសមគំនិត ពី សម្តេច សីហនុ។ កងទ័ពនោះ មាន :

- កងពលធំ លេខ១ : RCT-101-D មាន ចំនួន រហ័ពល ២.០០០ នាក់, បោះទ័ព នៅ ស្រុក មង្គលបូរី ក្នុង ខេត្ត តាកែវ;
- កងពលធំ លេខ ៥ : RQTS-05 et 275 មាន រហ័ពល ចំនួន ៥.០០០ នាក់, បោះទ័ព នៅ ស្រុកស្អួល ក្នុង ខេត្ត ក្រចេះ;

ជំនោរៈប្រមាថ យោង ?

នេះ តម្រូវឱ្យ កងទ័ពជាតិខ្មែរ មិនញញើត នឹងវាយតបវិញ ដោយ សេចក្តីភ្លៀក្តា ព្រោះជា ករណីយកិច្ច ជាសភាវគតិ នៃ ការការពារ ជាតិ។ ដូច្នោះ នៅពេលនោះ កូនខ្មែរម្នាក់ៗ មិន ចាំបាច់ មាន សេចក្តីក្លាហាន ព្រោះ នៅក្នុង សកម្មប្រតិកម្ម រៀងៗខ្លួន នៅ ចំពោះមុខ ការឈ្លានពាននោះ ភាវៈជ្រៅ ជា កូនខ្មែរ វាបង្កើត នូវ គុណភាព ជាស័ក្តិសិទ្ធិ¹⁴នោះ រួចស្រេចតែ ម្តង។

បន្ទាប់មក នៅថ្ងៃ ៣០ មេសា កងទ័ពយៀកកុង ដកចេញ ពី ដំបន់ «ផ្លែសន្លួច» និង ខេត្តរតនគិរី ដើម្បី គេច ពី ការវាយ ប្រហារ នៃ កងទ័ព អាមេរិកាំង និង យួនខាងត្បូង ហើយ នាំ គ្នា ជ្រាតចូល មកក្នុង ខេត្ត បាត់ដំបង និង សៀមរាម។ នៅ ថ្ងៃ ទី៦ មិថុនា កងទ័ពយៀកកុង វាយ ចូលកាន់កាប់ ប្រសាទ អង្គរវត្ត យកធ្វើជា ជម្រង នៃ ទីបញ្ជាការសឹក ដោយ ជឿជាក់ ច្បាស់ ថា កងទ័ពជាតិខ្មែរ មិនវាយចូលឡើយ ព្រោះ ជា បូជនី យដ្ឋាន។ ការរកឃើញ អាវុធយុទ្ធភ័ណ្ឌ ច្រើនក្រៃ របស់ កងទ័ព យៀកកុង លាក់ទុក នៅក្នុង ទឹកដីខ្មែរ បញ្ជាក់ ថា យៀកណាម ខាងជើង និង យៀកកុង យក ទឹកដីខ្មែរ ដើម្បី រៀបចំ ការវាយ លុក លើ យួនខាងត្បូង នៅពេល ដែល កងទ័ព អាមេរិកាំង ដកចេញ ចេញពី សង្គ្រាម នៅ យៀកណាម ដែល កាន់តែ មាន រូបភាព សាហាវ និង អប្រជាប្រិយភាព លើ នាកអន្តរជាតិ និង

14 ស័ក្តិសិទ្ធិ : គុ. ដែលមានអំណាច, ដែលវិសេសវិសាល។

ដំណោះស្រាយ យោង ?

លើកឆាកជាតិ អាមេរិកាំង។ នៅឆ្នាំ ១៩៧២ ថ្ងៃ ទី១ ឧសភា មាន ផ្ទុះគ្រាប់បែក នៅក្នុង ទីបញ្ជារបង នៃ មន្ទីរ បញ្ជាកោណ (Pentagone) នៅ សហរដ្ឋអាមេរិក ដែល ជា ស្នាដៃ នៃ ចលនា « Weathermen » ប្រឆាំងនឹង សង្គ្រាម នៅ យៀកណាម។ នៅថ្ងៃ ទី៤ ឧសភា ឆ្នាំជាតិ (garde nationale) នៃ រដ្ឋ Kent (Kent State) បានបាញ់ ទៅលើ បាតុករ ជា និស្សិត នៃ មហាវិទ្យាល័យ នៅទីក្រុង Ohio, ធ្វើបាតុកម្ម ប្រឆាំងនឹង អន្តរាគមន៍ អាមេរិកាំង នៅ ស្រុក ខ្មែរ, នាំឱ្យមាន ស្លាប់ ៤នាក់ និង របួស ៩នាក់។ ព្រឹត្តិការណ៍ នោះឯង ដែលនាំឱ្យ លោក ប្រធានាធិការ វិភាគ និង សុន ស្រុក រួត ធ្វើ អភិក្រម នៃ ដំណោះស្រាយ តាម សន្តិវិធី នៃ សង្គ្រាម នៅ យៀកណាម។ នៅក្នុង ដំណើរការនោះ សហរដ្ឋអាមេរិក មាន ចេតនា នឹងប្រគល់ វាសនា នៃ ស្រុកខ្មែរ ឱ្យទៅ ចិន កុម្មុយនិស្ត ជា អ្នករាប់រង រក ដំណោះស្រាយ នៃ ជម្លោះ អារុធ រវាង សាធារណរដ្ឋខ្មែរ និង រាជរដ្ឋាភិបាល បង្រួបបង្រួមជាតិ និរទេស នៅ ទីក្រុង ប៉េកាំង។ យុទ្ធសាស្ត្រនេះ បញ្ជាក់ឱ្យឃើញថា សហរដ្ឋអាមេរិក មើលស្រាល លើ មូលហេតុ នៃ សង្គ្រាម នៅ ស្រុកខ្មែរ ដែល ជា សង្គ្រាម ការពារ បូរណភាព ទឹកដី ប្រឆាំង នឹង ការឈ្លានពាន ពីសំណាក់ កងទ័ព យួនកុម្មុយនិស្ត។ ហើយ នៅចំពោះមុខ ការឈ្លានពាននេះ កងទ័ពជាតិខ្មែរ អាចវាយ តប ទុបទល់បាន ដើម្បី អាយុជីវិត នៃ សាធារណរដ្ឋខ្មែរ ដ៏ក្មេង ខ្ចី និង អធិបតេយ្យភាព នៃ ប្រជាជាតិខ្មែរផង។

ជំនោះស្រោម យោធា ?

បែកខ្ចាត់ខ្ចាយ កងទ័ពជាតិ មាន ស្លាប់ យោធា រាប់រយនាក់ និង ខូចខាត សម្ភារៈយោធា ១,៣ របស់ កងទ័ពជាតិ។ ចេនឡា ទី២ ជា បរាជ័យទាំងអស់¹⁸ និង ព្យុទ្ធាវរ លើ នាក អន្តរជាតិ និង ជាតិ¹⁹។ ជោគជ័យ របស់ កងទ័ពយួនកុម្មុយនិស្តនោះ នាំ ឱ្យវា ប្រមើល ជាថ្មី នឹងវាយ ទីក្រុងភ្នំពេញ។ ដូច្នេះ យៀកកុង យក កងពលតូច ១ កង មកបោះនៅ ភ្នំបាសិត នៅក្នុង ខេត្ត កំពត់ស្តី មាន ចម្ងាយ ប្រមាណ ២៥ គីឡូម៉ែត្រ ពី ទីក្រុងភ្នំពេញ។ តែ ការប៉ុនប៉ងនោះ ត្រូវបាន កងទ័ពជាតិ វាយ ក្នុង រយៈ ពេល មួយ សប្តាហ៍ ឡើងកាន់កាប់ ភ្នំនោះបាន។ យៀកកុង ដកថយ ពី សមរក្សមិ ដោយ បោះបង់ចោល សព ទាហាន និង សម្ភារៈយោធា ជាច្រើន²⁰ នៅនឹងកន្លែង។ បរាជ័យ ពីរដង, លើកទី១ នៅ ស្រុកស្អាង និង នៅ ភ្នំបាសិត នៅចំពោះមុខ កងទ័ពជាតិ នាំឱ្យ យួនកុម្មុយនិស្ត បោះបង់ គោលបំណង វាយ ទល់មុខ (attaque frontale) យក ទីក្រុងភ្នំពេញ។

អគ្គមេបញ្ជាការថ្មី²¹ នៃ កងទ័ពជាតិខ្មែរ ជ្រើសរើស យក យុទ្ធ សាស្ត្រ នៃ ការការពារ ជាមួយ ចំនួន រេហ៍ពល កើតឡើង ពី

¹⁸ កងទ័ពជាតិខ្មែរ បាត់បង់ ២ កងពលតូច (ស្លាប់ និង របួស)។
¹⁹ ប្រតិបត្តិការសឹក ចេនឡា ចុះផ្សាយ នៅ ខែ មីនា ២០១៨ នៅ ក្នុង ប្លុក របស់ខ្ញុំ។
²⁰ មេបញ្ជាការសឹក របស់កងទ័ពជាតិ គឺ លោក ឧត្តមសេនីយ ស៊ីស្តែន ហ្វែណង់ដែស។
²¹ លោក លន់ នល់ បាន តែងតាំង លោក ឧត្តមសេនីយ ស៊ីស្តែន ហ្វែណង់ដែស ជា អគ្គនាយមេបញ្ជាការ និង អគ្គនាយសេនាធិការ នៃ កង ទ័ពជាតិ ជំនួសលោក បន្ទាប់ ពី បរាជ័យ ប្រតិបត្តិការសឹក ចេនឡាទី ២។

ដំណោះស្រាយ យោង ?

២៥.០០០ ដល់ ២៥០.០០០ នាក់។ នៅពេលនោះ ត្រូវប្រឈមមុខនឹង កងទ័ព យៀកកុង និង យួនខាងជើង ដែល កាន់តែ ជ្រាតចូល មកក្នុងទឹកដីខ្មែរ កាន់តែច្រើនឡើង។ មួយវិញទៀត យួនកុម្មុយនិស្ត ប្រើ យុទ្ធសាស្ត្រ ធ្វើ សង្គ្រាម ដុតបំផ្លាញ ជនបទ ដើម្បី ឱ្យ អស់កសិករ មិនអាច ធ្វើ ស្រែ ចិញ្ចឹមជីវិតបាន ហើយ នាំគ្នា ភៀសខ្លួន មកក្នុង ដំបង់ កាន់កាប់ ដោយ កងទ័ពជាតិ ដើម្បី បង្កើតឱ្យមាន បញ្ហាសេដ្ឋកិច្ច រស់នៅជាប្រក្រតី ដល់ រដ្ឋាភិបាលខ្មែរ ដែល ត្រូវមាន ករណីយកិច្ច ចិញ្ចឹម ប្រជាពលរដ្ឋ។ កលយុទ្ធនេះ គឺ សំរាប់ ធ្វើ សង្គ្រាម នៃ ការយោសនា អាចធ្វើ ការបំផ្លើស ការប្រឌិត អាចបង្កើត ពាក្យ ចចាមអារាម នៅ ក្នុង ចំណោម ជនភៀសខ្លួន ដែល មាន ភ្នាក់ងារ កុម្មុយនិស្ត លាក់ខ្លួន សំរាប់ និយាយ អាក្រក់ ពី សាធារណរដ្ឋខ្មែរ។

សង្គ្រាមចិត្តសាស្ត្រ និង មនោគមវិជ្ជា

ទ្រឹស្តីមូលដ្ឋាន សង្គ្រាម ចិត្តសាស្ត្រ និង មនោគមវិជ្ជា គឺ មុខងារ នៃ គំនិត។ បើ គំនិត គ្មានមុខងារ សង្គ្រាមនោះ ពិត ជា គ្មានន័យ។

ពួកយួនកុម្មុយនិស្ត ធ្វើសង្គ្រាម ចិត្តសាស្ត្រ វាយប្រហារ ភាពស្រួយ នៃ សាធារណរដ្ឋខ្មែរ នៅក្នុង ស្ថានភាព ដ៏សែនពិបាក ដូចយ៉ាង ទាហាន មាន ប្រាក់ខែតិច, ប្រជាជាន កាត់តែ ក្រ រហាម, អំពើ ពុករលួយ ជាទូទៅ ដែល សុទ្ធ ជាចំណុច ជាក់ស្តែង នាំឱ្យ សត្រូវ លើកយកមក យោសនា ថា រដ្ឋាភិបាល គ្មាន

ដំណោះស្រាយ យោង ?

សមត្ថភាព ដោះស្រាយ បញ្ហា សង្គម និង សង្គ្រាម។ សង្គ្រាម ចិត្តសាស្ត្រនោះ គឺ ធ្វើ ក្នុងគោលដៅ បំបែក ប្រជាជន ពី រដ្ឋាភិបាល ហើយ បន្ទាប់មកទៀត ធ្វើឱ្យ អ្នកទាំងពីរនេះ ក្លាយ ជា សត្រូវនឹងគ្នាតែម្តង ដែល យួនកុម្មុយនិស្ត គេ ឱ្យឈ្មោះថា ផែនការកលល្បិច ឱ្យ «ដៃ ស្តាំ សត្រូវ វៃ ដៃ ឆ្វេង ខ្លួនឯង និង ក៏ដូចជាផ្ទុយទៅវិញ (vice-versa)>>។ កលយុទ្ធនេះ ពួកចិនកុម្មុយនិស្ត ធ្លាប់ប្រើ នៅពេល សង្គ្រាម ជាមួយ ពួកចិនជាតិនិយម នៅ ទស្សវត្សរ៍ ៤០។ ពួកកុម្មុយនិស្ត ធ្វើសង្គ្រាម ពុំមាន គោលដៅ ស្វែងរក សន្តិភាព នោះឡើយ ព្រោះ ពាក្យនេះ វា គ្មាន នៅ ក្នុង វាក្យសព្ទ នៃ បដិវត្តន៍ កុម្មុយនិស្ត នោះឡើយ។ ក្នុងករណី ខ្លះ បើ ពួកកុម្មុយនិស្ត គេ យក ពាក្យ សន្តិភាព មក ប្រើ ក៏ មិនយល់ ដូច ពួកអ្នកប្រជាធិបតេយ្យ នោះដែរ ព្រោះ សន្តិភាព គឺ គ្រាន់តែ ជា ការបន្ត សង្គ្រាម តាម មធ្យោបាយ ផ្សេងមួយ ទៀត។ នៅពេល ធ្វើ សង្គ្រាមអារុធ ពួកកុម្មុយនិស្ត ប្រើ ដៃស្តាំ សំរាប់ វាយ កងទ័ពសត្រូវ រីឯ ដៃឆ្វេង ទាក់ទាញ ទឹកចិត្ត ប្រជាជន ឱ្យស្អប់ កងទ័ពសត្រូវ។ ហើយ នៅពេលនោះឯង ដែល សត្រូវ ត្រូវប្រើ ដៃស្តាំខ្លួន សំរាប់ វាយទប់ទល់ គូសត្រូវអារុធ របស់ខ្លួន និង ដៃឆ្វេង គិតតែពី រងនឹងការស្អប់ខ្ពើម នៃ ប្រជាជន ផង។ ដូច្នោះ ដៃទាំងពីរ មិនបានយកមកប្រើរួម ដើម្បី វាយ គូសត្រូវនោះឡើយ។ កលយុទ្ធនេះ, ពួកយួន កុម្មុយនិស្ត យក មកប្រើ នៅស្រុកខ្មែរ ប្រកបដោយ ជោគជ័យ ព្រោះ ដៃស្តាំ នៃ សាធារណរដ្ឋខ្មែរ រលំ វាយតបនឹង កងទ័ព យួនកុម្មុយនិស្ត រីឯ

ដំណោះស្រាយ យោង ?

ដៃឆ្វេង វិញ ត្រូវ វាយទប់នឹងខ្មែរគ្នាឯង គឺ ពួកខ្មែរក្រហម និង ពួកសីហនុនិយម ដែល នាំគ្នា ជួយ សត្រូវជាតិ ប្រឆាំងនឹង ប្រជាជាតិខ្លួនឯង, បន្ថែមពីលើនេះ គឺ រងនឹង បាតុកម្ម នៃ យុវជន និង ការទាមទារ នៃ សិទ្ធិរស់នៅ របស់ ប្រជាជន ដែល ជា ជនរងគ្រោះនឹង សង្គ្រាមផង ដែលពួកយួនកុម្មុយនិស្តជា ចារិក នៅពេលណា ដែល ទាហាន គ្រប់ ថ្នាក់ មាន ការសង្ស័យ ទៅលើ បេសកកម្ម ចម្បង របស់ខ្លួន គឺ វាយប្រហារ សត្រូវជាតិ និង កំទេច វាចោល គឺ នៅពេលនោះឯង សត្រូវ នឹងមានជ័យជំនះ ជា ពុំខាន។ សកម្មភាព ចិត្តសាស្ត្រនោះ គឺ យួនកុម្មុយនិស្ត គេ បញ្ចូល ភ្នាក់ងារ របស់គេ មកក្នុង កងទ័ពជាតិ ធ្វើវិទ្ធសង្សនា ទាញ កូនទាហាន ឱ្យស្អប់ មេទាហាន, មេទាហាន ឱ្យលែង ទុកចិត្ត លើ បទបញ្ជា ថ្នាក់លើ ព្រោះ យល់ឃើញ ថា លំដាប់ស័ក្ត ជា រណ្តះ, វិន័យ ជា អំណាចផ្តាច់ការ និង គោលដៅ នៃ សង្គ្រាម គឺ សំរាប់តែ បំរើ ផលប្រយោជន៍ ពួកអ្នកធំ, ដូច្នោះ ត្រូវ ឈប់ស្តាប់ គ្រប់ ខ្សែចង្វាក់ នៃ បញ្ជាការ (chaîne de commandement)។

នៅក្នុង ជួរ យុវជន, ភ្នាក់ងារ យួនកុម្មុយនិស្ត គេ ប្រើ វិធី យក តម្លៃ នៃ លទ្ធិប្រជាធិបតេយ្យ របស់ សាធារណរដ្ឋខ្មែរ សំរាប់ បង្កើត អនាធិបតេយ្យ។ គេ ធ្វើវិទ្ធសង្សនា ឱ្យ ក្រុម សិស្សានុសិស្ស, និស្សិត និង គ្រូបង្រៀន ឱ្យមាន ចិត្តរវាត²² ពី ហេតុផលពិត នៃ សង្គ្រាម ដែល មាន ដើមចម ជា ការការពារ

22 រវាត : គុ. ឃ្លាត។

ដំណោះស្រាយ យោង ?

បុរណភាពទឹកដី ឱ្យវា ក្រឡាស់ ទៅជា ការបំរើ ផលប្រយោជន៍ សហរដ្ឋអាមេរិក នៅក្នុង សង្គ្រាម នៅ យៀកណាម ទៅវិញ។ បន្តិចម្តងៗ ផ្នែកមួយ នៃ ក្រុមទាំងឡាយនោះ មាន ចិត្តមិច្ឆា²³ ក៏ក្លាយ ដោយមិនដឹងខ្លួន ទៅជា ដៃឆ្វេង ប្រដាប់ អាវុធ អរូប របស់ យួនកុម្មុយនិស្ត សំរាប់ វាយ សាធារណរដ្ឋខ្មែរ នាំធ្វើឱ្យខូច សេចក្តីទុកចិត្ត រវាង រដ្ឋាភិបាល និង យុវជន តែម្តង។ យ៉ាង ណាមិញ ក៏មាន យុវជន កុះករ ចូលបំរើកងទ័ពជាតិ និង យុវ បញ្ញារត្ន ប្រដាប់ចិត្ត ស្នេហាជាតិ ស្ម័គ្រ ចូលប្រយុទ្ធ ក្នុង វិស័យ គំនិត ប្រឆាំងដាច់ខាតនឹង លទ្ធិកុម្មុយនិស្ត យួន-ចិន និយម ដែល ជា សត្រូវ និង ព្រះពុទ្ធសាសនា និង សន្តិភាព។ ការស្ម័គ្រ ចិត្តទាំងអស់ នោះឯង ដែល បង្កើតបាន ជា របង ការពារជាតិ នៅក្នុង ស្មារតី នៃ ការក្រាញ (résistance) នៅចំពោះមុខ សង្គ្រាម ឈ្លានពាន និង លទ្ធិកុម្មុយនិស្ត ដែល ជា ទស្សនៈវិជ្ជា យោរយៅ និង ជា របប ដឹកនាំ ផ្តាច់ការ មាន គោលដៅចម គឺ ប្តូរ សង្គម តាម ការធ្វើបដិវត្ត វណ្ណៈ ហិង្សា។ ការក្រាញនោះ គឺ ជា រូបភាព ពិត នៃ ការតស៊ូ ប្រកបដោយ ភាពក្លាហាន និង ភាពក្លៀវក្លា របស់ យុវជន ប្រឆាំងនឹងសត្រូវជាតិ។ បើគ្មាន ការតស៊ូនោះ ក៏ ច្បាស់ជា យួនកុម្មុយនិស្ត វាយ រលំ សាធារណរដ្ឋខ្មែរ តែ ១ សប្តា ហ៍ តែប៉ុណ្ណោះ ដូច លោក ជូ អេង ឡាយ និង ផាំ វ៉ាន់ ដុង បាន

²³ មិច្ឆា : គុ. ដែលគិតខុស។

ដំណោះស្រាយ យោង ?

សន្យា ជាមួយ សម្តេច សីហនុ ថា នឹងវាយ កងទ័ពជាតិខ្មែរ
យក អំណាច មកថ្វាយ ព្រះអង្គវិញ។

គោលជំហរ របស់ សហរដ្ឋអាមេរិក

សេចក្តីសង្ឃឹម របស់ ប្រជាពលរដ្ឋខ្មែរ គឺ មាន នៅក្នុង សុន្ទរ
កថា បំភ្លឺផ្លូវ របស់ លោក ប្រធានាធិបតី រីឆាត និចសុន ធ្វើ
នៅថ្ងៃ ទី ៣០ មេសា ឆ្នាំ ១៩៧០ នៅក្នុងនោះ លោក បង្ហាញ
អំពី គោលជំហរ របស់ សហរដ្ឋអាមេរិក ប្រឆាំងនឹង ការពង្រាត
ឥទ្ធិពល នៃ លទ្ធិកុម្មុយនិស្ត នៅក្នុង ពិភពលោក ហើយ នៅ
ពេលថ្មីនេះ វា ជ្រាបចូលមក ក្នុងទឹកដីខ្មែរ ដែល ជា ប្រទេស
ទន់ខ្សោយមួយ។ សហរដ្ឋអាមេរិក ត្រូវតែ សួរខ្លួនឯង នូវ សំណួរ
ថា តើ ខ្លួន ជា ប្រទេស មហាឆ្នួន²⁴ និង ខ្លាំងបំផុត នៅក្នុង
ប្រវត្តិសាស្ត្រ នៃ មនុស្សជាតិ អាចនឹង មាន លក្ខណៈ ចាំបាច់ សំ
រាប់ ហ៊ានតស៊ូ ប្រឈមមុខ ផ្ទាល់ នឹង ក្រុមមួយ ដែល ច្រាន
ចោល នូវ ការខំប្រឹងប្រែង គ្រប់បែបយ៉ាង ដើម្បី ស្វែងរក សន្តិ
ភាព សមតាម សមធម៌, មិនរវល់ ដល់ ការព្រមាន អាមេរិកាំង
ណាមួយឡើយ, ជាន់ឈ្លី នូវ គ្រប់ កិច្ចព្រមព្រៀង ដ៏ឧឡារិក,
បំពានបំពាន អព្យាក្រឹតភាព នៃ ប្រទេស គ្មានអារុធ ការពារ
ខ្លួន និង យក អ្នកទោសសង្គ្រាម អាមេរិកាំង ធ្វើ ចំណាត់ខ្លាំង
(Sic)។ ប៉ុន្តែ សុន្ទរកថា បំភ្លឺផ្លូវ និង ជា សេចក្តីសង្ឃឹមនោះ វា ក៏
ជា កាំបិត មុខពីរ សំរាប់ ស្រុកខ្មែរ ផងដែរ ពីព្រោះ សាធារណ

²⁴ មហាឆ្នួន : គុ. ដែលមានទ្រព្យច្រើន។

ដំណោះស្រាយ យោធា ?

រដ្ឋខ្មែរ ត្រូវសម្រប²⁵ខ្លួន តាម បំណង នៃ ដំណោះស្រាយ ចង់បាន របស់ សហរដ្ឋអាមេរិក ជាមួយ យួន និង ចិន កុម្មុយនិស្ត ដែល ជា ដំណោះស្រាយ ស្វែងរក សន្តិភាព ពិត តែ ជា សន្តិភាព សំរាប់ តែ ការពារ កិត្តិយស របស់ សហរដ្ឋអាមេរិក តែប៉ុណ្ណោះ។

នៅក្នុង ដំណោះស្រាយនោះ ជា បឋម សហរដ្ឋអាមេរិក សម្រេច ឈប់ ផ្តល់ ជំនួយយោធា²⁶ ដល់ សាធារណរដ្ឋខ្មែរ ដោយ មិនរវល់ គិតថា ទង្វើនេះ នឹងធ្វើ ឱ្យបាត់ សមត្ថានៃ កម្លាំង យោធា នៅលើ សមរក្ខមិ និង មាន អនុភាព ផ្លូវចិត្ត ជា មហន្តរាយ ដល់ អស់ជនខ្មែរ ជា អ្នកស្នេហាជាតិ និយម លទ្ធិប្រជាធិបតេយ្យ ដែល កំពុង តស៊ូនឹង យួនឈ្លានពាន និង លទ្ធិកុម្មុយនិស្ត។

កិច្ចព្រមព្រៀង សន្តិភាព ថ្ងៃ ទី២៧ មករា ឆ្នាំ ១៩៧៣ រវាង សហរដ្ឋអាមេរិក ជាមួយ យួនខាងជើង នៅក្នុងនោះ ទុក លទ្ធភាព ឱ្យ ពួកខ្មែរក្រហម ដែល មាន យួន និង ចិន កុម្មុយនិស្ត ជា អ្នកគាំពារ អាច បដិសេធ បាន ដែល វា នាំឱ្យ កងទ័ពយួន កុម្មុយនិស្ត, ជាគោលការណ៍ ត្រូវ ដកទ័ព ចេញ ពី ស្រុកខ្មែរ, បែរ ជា អាច រក្សា នឹង បញ្ចូល បន្ថែម រហ័ពល និង រថក្រោះ រាប់

²⁵ សម្រប : គឺ ឱ្យស្របចូល។

²⁶ ជំនួយ យោធា ផ្តល់ឱ្យ កងទ័ពជាតិខ្មែរ ត្រូវបាន បញ្ចប់ នៅ ដើម ឆ្នាំ ១៩៧៣។ ជា ទូទៅ កងទ័ពជាតិ មាន ការគាំទ្រ ពី កងទ័ពអាកាស អាមេរិកាំង តិចតួចណាស់ គឺ អាច សុំបាន លុះត្រា តែ នៅក្នុង ការជួបប្រទះ នូវ ការលំបាក ខ្លាំងណាស់។ ការទម្លាក់ គ្រាប់បែក នៅ ស្រុកខ្មែរ គឺ ធ្វើឡើង នៅក្នុង យុទ្ធសាស្ត្រ នៃ សង្គ្រាម របស់ អាមេរិកាំង នៅ យៀកណាម តាំងពីឆ្នាំ ១៩៦៩ មកម្ល៉េះ តែ ជាការទម្លាក់ ទៅលើ ទីតាំង យោធា នៃ កងទ័ព យៀកកុង និង យួនខាងជើង នៅលើ ទឹកដីខ្មែរ។

ដំណោះស្រាយ យោធា ?

ភ្នំពេញ ត្រូវបាន ពួកកុម្មុយនិស្ត វាយ យកបាន។ នៅពេលនោះ លើឆាក អន្តរជាតិ រាជរដ្ឋាភិបាល បង្រួបបង្រួមជាតិខ្មែរ ដឹកនាំដោយ សម្តេច សីហនុ ទន្ទុល បរាជ័យ ជាថ្មី ព្រោះ មហាស ន្និបាត នៃ អ.ស.ប. បានបោះឆ្នោត មិនទទួលស្គាល់ ជា តំណាង នៃ ប្រទេសកម្ពុជា។ ការណ៍ទាំងឡាយនោះ នាំឱ្យ ពួក កុម្មុយនិស្ត ប្តូរ យុទ្ធសាស្ត្រ ដោយ ប្តោង គ្រាប់ រ៉ូកែត ១២២ និង កាំភ្លើងធំ មកលើ ទីក្រុងភ្នំពេញ នាំឱ្យស្លាប់ ប្រជាជន ស៊ីវិល ជា ច្រើន។ យុទ្ធសាស្ត្រ ថ្មីនេះ គឺ សំរាប់ ធ្វើឱ្យ ទឹកចិត្ត អ្នក ភ្នំពេញ ធ្លាក់ចុះ ហើយ នាំគ្នារិះគន់ កងទ័ពជាតិ និង រដ្ឋាភិបាល ថា គ្មាន សមត្ថភាព ការពារ ប្រជាពលរដ្ឋ។ មើលឃើញថា សាធារណរដ្ឋខ្មែរ លែងមាន ប្រជាប្រិយភាពហើយ និង អ្នក ភ្នំពេញ ធ្លាក់ទឹកចិត្ត, នៅឆ្នាំ ១៩៧៥ ពួកកុម្មុយនិស្ត ផ្ដើម វាយ ប្រហារ ជាថ្មី ទីក្រុងភ្នំពេញ ដោយ ប្រើ កលយុទ្ធថ្មី គឺ ប្រើ ផែនការកលល្បិច ប្រយុទ្ធ ដូច កងទ័ព សូវៀត វាយ ចូល ទីក្រុង ស្តាលីនក្រាត (Stalingrad) នៅពេល សង្គ្រាមលោក លើកទី២។ ពួក កុម្មុយនិស្ត រៀបចំ ជា ៣ ជួរ វាយលុក : ជួរ ទី១ មាន យោធា ប្រដាប់អាវុធ B40 និង B41 វាយសម្រុក ខ្សែ ការពារ របស់ កង ទ័ពជាតិ ជា បេសកកម្ម ធ្វើអត្តឃាត ដ្បិត មិនអាច ដកខ្លួន ថយក្រោយបាននោះឡើយ ព្រោះ នៅពីក្រោយ មាន ជួរ ទី២ សំ រាប់ បាញ់ ប្រហារ យោធា ណា ដែល មិនព្រម សម្រុក ទៅមុខ ឬ រត់ ថយក្រោយ។ ជួរ ទី៣ ជា មូលដ្ឋាន ប្តោង គ្រាប់ កាំភ្លើង ត្បាល់ ១២២ មម, ៨០ មម, កាំភ្លើងធំ ១០៥ មម, ៨២ មម និង

